
het bedrijfsleven dat de afnemende
capaciteit van de marine ruimte
schept voor het bedrijfsleven. Een
gouden deal voor Den Helder, zou je
denken. Wij hadden ook gewoon het
meest doelmatige kunnen doen,
namelijk alles verplaatsen naar
Gilze-Rijen, maar daar hebben wij
niet voor gekozen. Het departement
heeft zijn stinkende best gedaan om
dit in overleg met het bedrijfsleven
mogelijk te maken, en dan krijg je
deze motie. Ik kan niet anders dan
deze motie ontraden.

De heer Van Baalen (VVD): De
staatssecretaris hoeft zich niet gepakt
te voelen, want de volksvertegen-
woordiging spreekt mogelijk,
wanneer er over deze motie wordt
gestemd, een oordeel uit. Dat moet
voor hem belangrijk zijn. Dat heeft
niets met pakken te maken. Dat heeft
met oordeelsvorming en politieke
besluitvorming te maken.

Staatssecretaris Van der Knaap:
Maar dan wil ik met u in discussie of
wij nu wel of niet doelmatigheid in
acht moeten nemen. Moeten wij niet
kiezen om het meest efficiënte te
doen bij Defensie? Bent u dan niet
van mening dat wij tot clustering
voor de helikopters moeten komen?
Deze overwegingen hebben een
grote rol gespeeld. Een andere reden
waarom wij toch hebben gekozen
voor openhouden van Den Helder, is
dat wij vonden dat de kostentoe-
deling tussen het bedrijfsleven en de
krijgsmacht helemaal mank gaat. Wij
hebben nu een goede mix gemaakt
en gezorgd voor een stuk toekomst
voor het bedrijfsleven in Den Helder.
Als er een motie komt die dat
toekomstperspectief voor het
bedrijfsleven minder maakt en die
niet tegemoetkomt aan de
doelmatigheidsslag waarover wij
vorig jaar hebben gesproken, ben ik
gewoon teleurgesteld.

De heer Van Baalen (VVD): U hebt
toestemming verleend voor
gesprekken van Kamerleden van
diverse fracties met personeel van
Defensie. In die gesprekken hebben
wij de indruk gekregen dat de
efficiency juist is gediend met deze
clustering in Den Helder. Als het
eigen personeel dat zegt, waarom
zou ik dat dan niet laten meewegen?

Staatssecretaris Van der Knaap: U
zou ook eens rekening kunnen
houden met de werkgever, die

probeert rekening te houden met een
totaalplaatje. Het kan zijn dat het
personeel van De Kooy meer naar
zichzelf kijkt dan naar Defensie als
geheel. Dat zou u ook kunnen
meewegen.
Dan blijven er nog twee moties

over. Over de motie van de leden
Van Bommel en Van Velzen over de
ontwikkelingsfase van de JSF kan ik
zeggen dat de opvattingen van de SP
totaal verschillend zijn van die van
het kabinet. Wij geloven nog in dit
project. Wij zijn het er niet mee eens
dat dit project zo snel mogelijk moet
worden uitgesteld, maar wij gaan
ermee door. Binnenkort hebben wij
een discussie met de Kamer over de
bezoeken die wij hebben gebracht
aan Lockheed Martin. In eerste
termijn heb ik al gezegd dat wij met
het bedrijfsleven aan de slag zijn om
te kijken hoe zij het cijfermateriaal
van Lockheed Martin beoordelen. Op
dat moment kan men met ons
discussiëren over de inhoud van
deze motie. Zij is te vroeg, ik ben het
er niet mee eens en ik raad deze dan
ook nadrukkelijk af.
Hetzelfde geldt voor de motie

waarin wordt verzocht om in de
toekomst alleen nog maar van de
plank te kopen. Het zou dom zijn om
projecten mis te lopen die van
belang zijn voor de Nederlandse
industrie, maar ook voor de
Nederlandse defensie. Het zou ons te
veel beperkingen opleggen. Per keer
moet je bekijken of je van de plank
koopt. Je moet daar pragmatisch in
zijn. Bij de IGV zijn wij daar zeer
pragmatisch in geweest. Wij hebben
er snel behoefte aan. Als je geen
behoefte hebt aan een ontwikkelings-
project koop je van de plank. Het is
ook mogelijk dat je een nieuwe
ontwikkeling wilt volgen en daaraan
wilt meedoen. Deze motie beperkt
onze mogelijkheden te veel. Om die
reden ontraad ik haar.
Ik ben het eens met de opmerking

van mevrouw Huizinga dat wij in
Twente niet passief moeten toezien,
maar actief moeten meewerken en
meedenken. Het ministerie doet dat
ook. Ik hoop dat zij op basis van de
rapportage van Feniks diezelfde
conclusie zal trekken.

De algemene beraadslaging wordt
gesloten.

De voorzitter: Over de ingediende
moties zal aanstaande dinsdag
worden gestemd.

Sluiting 1.36 uur
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Lijst van ingekomen stukken,
met de door de voorzitter ter
zake gedane voorstellen:

1. een koninklijke boodschap, ten
geleide van het voorstel van wet
Wijziging van de Tracéwet (tweede
tranche) (29859).

Deze koninklijke boodschap, met de
erbij behorende stukken, is al
gedrukt en rondgedeeld;

2. de volgende brieven:
een, van de minister van

Buitenlandse Zaken, ten geleide van
het Verdrag tussen het Koninkrijk der
Nederlanden en de Republiek
Litouwen inzake privileges en
immuniteiten voor verbindings-
officieren die door de Republiek
Litouwen bij Europol te 's-Graven-
hage gedetacheerd worden; Vilnius,
28 en 30 april 2004 (29882);
een, van de ministers van Justitie,

voor Vreemdelingenzaken en
Integratie en van Binnenlandse
Zaken en Koninkrijksrelaties, ten
geleide van de geannoteerde agenda
voor de JBZ-Raad van 2 en
3 december 2004 (23490, nr. 347);
twee, van de minister van

Landbouw, Natuur en Voedsel-
kwaliteit, te weten:
een, inzake beleid, regelgeving en
handhaving van het terrein van het
motorvermogen (29675, nr. 6);
een, over de bestuurlijke overeen-
stemming over het ILG (29800-XIV,
nr. 30);
twee, van de minister van Sociale

Zaken en Werkgelegenheid, te weten:
een, inzake bezwaren tegen het
amendement van het lid Weekers c.s.
29677, nr. 9 (29677, nr. 12);
een, over de WW (29738, 29800-XV,
nr. 6);
een, van de minister en de

staatssecretaris van Volksgezond-
heid, Welzijn en Sport, over de
aangenomen moties bij de Volksge-
zondheid, Welzijn en Sport-begroting
2005 (29800-XVI, nr. 77);
een, van de staatssecretaris van

Volksgezondheid, Welzijn en Sport,
inzake convenant AWBZ (26631, nr.
116).

Deze brieven zijn al gedrukt en
rondgedeeld;

3. de volgende brieven:
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drie, van de minister van
Buitenlandse Zaken, te weten:
een, inzake reactie AIV briefadvies
''De ontwerpdeclaratie inzake de
reactie de rechten van Inheemse
volken. Van impasse naar door-
braak?''
een, inzake briefwisseling met de
President van het ''Iran United States
Claims Tribunal'';
een, inzake notawisseling met de
Republiek Suriname status van
Nederlandse Militairen en Neder-
lands burgerpersoneel;
een, van de minister van

Binnenlandse Zaken en Koninkrijks-
relaties, ten geleide van faxbericht
van Böhler Franke Koppe;
een, van de minister van

Volkshuisvesting, Ruimtelijke
Ordening en Milieubeheer, ten
geleide van publicatie ''Tussen
studentenhuis en serviceflat'';
een, van de staatssecretaris van

Economische Zaken, over verhoging
keuringsdrempel zilver en goud;
een, van de minister van Sociale

Zaken en Werkgelegenheid, ten
geleide van Jaarverslagen product-
en bedrijfsschappen 2003;
twee, van de minister van

Volksgezondheid, Welzijn en Sport, te
weten:
een, inzake uitstel beantwoording
vragen Kabinetsstandpunt Wet Bopz;
een, over het werkplan Stuurgroep
MOBG.

De voorzitter stelt voor, deze brieven
door te zenden aan de betrokken
commissies en niet te drukken;

4. de volgende brieven:
twee, van W.Th. Stevens, te

weten:
een, over onder andere het
aanschaffen van kruisraketten;
een, over het huidige omroepbestel;
een, van H.A. Aktas, over vertaling

van mensen en Economie.

Deze brieven e.a. liggen op de griffie
ter inzage.
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Presidiumbesluit

Het Presidium heeft met eenparig-
heid van stemmen besloten, te
stellen in handen van:

a. de vaste commissie voor Justitie:
- Wijziging van het Wetboek van
Strafrecht, het Wetboek van
Strafvordering en enige andere

wetten in verband met de buitenge-
rechtelijke afdoening van strafbare
feiten (Wet OM-afdoening) (29849);

b. de vaste commissie voor Verkeer
en Waterstaat:
- Wijziging van de Tracéwet (tweede
tranche) (29859);

c. de vaste commissie voor
Volksgezondheid, Welzijn en Sport:
- Intrekking van de Absintwet 1909
(Stb. 402) (29851).
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